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JAK TO VIDÍM JÁ

Názor čle-
na zastupitel-
stva a rady Ji-
řího Vondráč-
ka (KDU-ČSL) 
na sociální as-
pekt státního 
rozpočtu. 

Státní rozpočet na příští rok je 
schválený. Samozřejmě, že ná-
zory na výši jeho deficitu, kdy 
očekávané výdaje převyšují pří-
jmy o cca 74 miliard a prohlu-
bují státní zadluženost, se různí. 
Zda růst příjmové stránky rozpoč-
tu s ohledem na vývoj ekonomi-
ky je v reálném čase dobře nasta-
ven v relaci s výši plánovaného 
schodku, je diskusí o možnostech 
a potřebách. Závislost krajského 
rozpočtu na státním je zřejmá 
a též vede k diskusím nad potře-
bami a prioritami. Neustálou bo-
lestí je zejména odstraňování in-
vestičního dluhu z období, které 
sahá před vznik krajů a převze-
tí majetku do jeho správy. Patr-
né je to nejen na komunikacích, 
ale i v sociální oblasti. Bohužel 
ještě má kraj zděděná zařízení 
domovů důchodců a ústavů pro 
mentálně postižené s průchozími, 
někde devíti i jedenáctilůžkový-
mi pokoji, které klientům nemo-
hou při veškeré péči poskytovat 
důstojné podmínky bydlení. Na-
ší snahou je tato zařízení co nej-
rychleji modernizovat, aby kvalita 
bydlení odpovídala současné do-
bě a normálním standardům po-
hodlí a soukromí. V kraji žije a se 
stárnutím populace bude přibý-
vat mnoho našich občanů, kte-
ří se neobejdou bez pomoci dru-
hých a to i v domácím prostředí. 
Na území kraje usilujeme o na-
stavení optimální, tedy hospodár-
né a dostupné sítě sociálních slu-
žeb, vytvoření jistoty pro sociálně 
potřebné. Zbytečné plýtvání pe-
něz ze státního i krajského roz-
počtu není na místě v žádném re-
sortu. Nedopusťme však finanční 
nezajištěnost oblastí, které nás 
řadí mezi sociální státy, které ctí 
hodnoty lidského života.

www.kr-vysocina.cz

Zastupitelé přivítali svého nového kolegu
Vysočina • Novým členem krajského zastupitel-
stva je od listopadového zasedání Tomáš Havlík 
(KDU-ČSL). Nahradil Františka Dohnala, který re-
zignoval na všechny své krajské funkce poté, co se 
stal prezidentem Nejvyššího kontrolního úřadu.

Jihlava • První veřejná vysoká 
škola na Vysočině, Vysoká ško-
la polytechnická Jihlava, má nové 
insignie. Žezlo a rektorský řetěz 
jsou z pozlaceného stříbra a zdobí 
je symbolika, upomínající na his-
torické dědictví kraje a minerály 
ze všech koutů vrchoviny. Vrchol 
žezla tvoří křišťál z Rousměrova 
na Žďársku. Doplňují jej ametyst, 
opál a vltavín z Třebíčska a zá-
hněda, růženín a citrín ze Žďárska. 
Na žezle lze najít také broušené 
horniny, jako například serpenti-
nit z Mohelna, známý mrákotín-
ský granit anebo mramor a lepido-
lit od Bystřice nad Pernštejnem.
Ke kraji se úzce váže i další po-

užitý materiál, například ořecho-
vé dřevo a perleť, která odkazuje 

na žirovnické knoflíkářství. Sym-
boly lva, moravské orlice, ježka 
a jeřabin přímo navazují na krajský 
znak, zkřížená kladiva na hornic-
kou minulost Vysočiny. Insignie 
jsou jedinečným obřadním před-
mětem každé vysoké školy, slouží 
zejména k reprezentativním a ce-
remoniálním účelům. Ty jihlavské 
přišly na bezmála půl milionu ko-
run, zaplatilo je město a o polovinu 
peněz požádalo kraj. Podle hejtma-
na Miloše Vystrčila (ODS) jsou in-
signie unikátní. „Propracovaná 
symbolika, ať už vybraných a po-
užitých materiálů, či výzdoby, mne 
nadchla. Historie našeho kraje i je-
ho přírodní bohatství jsou zde zná-
zorněny velmi čistě a jedinečně,“ 
komentoval klenoty hejtman.

Vysoká škola má nové insignieO dotaci nově rozhodne kraj

Dotaci pro příští rok minister-
stvo poskytne kraji a ten o jejím 
přerozdělení rozhoduje. „Rozho-
dování je tak v rukou lidí, kte-
ří mají o situaci podstatně lepší 
přehled, než centrální orgány. Pro 
samotné příjemce, tedy nezisko-
vé organizace, je jednání s kra-
jem určitě pohodlnější,“ vysvětlu-
je radní pro sociální věci Jiří Von-
dráček (KDU-ČSL). Ministerská 
dotace přitom tvoří podstatnou 

část příjmů takových organizací. 
Kraj při jejím přerozdělování vy-
chází zejména ze zkušeností s je-
jich prací. Přijatá pravidla proto 
například stanovila určité zohled-
nění stávajících poskytovatelů. 
„Nové projekty budeme posuzo-
vat s ohledem na to, jak zapadnou 
do stávající sítě zařízení. Chceme 
zjistit, zda by do budoucna moh-
ly být přínosné. Podle schvále-
ných zásad ale příští rok nové 

projekty dotaci nezískají,“ říká 
radní Vondráček s tím, že rozsah 
a kvalitu sítě sociálních služeb 
kraj průběžně zkoumá a upravu-
je tak, aby na jedné straně nebylo 
například některých služeb v kra-
ji nadbytek a jiné naopak nechy-
běly. „Důvod je jednoduchý – tak 
důležitá oblast lidského života si 
nemůže dovolit žádné plýtvání,“ 
doplnil Jiří Vondráček a dodal: 
„Dlouhodobě však budeme mít 
na zřeteli jeden cíl a tím je rovno-
měrná dostupnost kvalitních slu-
žeb na území kraje.“
Přijaté zásady zastupitelstva pro 

přerozdělení dotace z minister-
stva práce jsou k dispozici na ad-
rese www.kr-vysocina.cz.

Tomáš Havlík na svém prvním zasedání zastupitelstva. Foto: archiv kraje.
Hejtman Miloš Vystrčil gratuluje svému novému prv-
nímu náměstkovi Václavu Kodetovi. Foto: archiv kraje

Zastupitelstvo také zvolilo no-
vého člena krajské rady. Miro-
slav Houška (KDU-ČSL) nahradí 
Františka Dohnala na místě kraj-
ského uvolněného radního s tím, 
že na něj přejde agenda finan-
cí a majetku. Tato oblast je mu 
blízká, neboť se od roku 1990 
angažoval v samosprávě obce 
Častrov na Pelhřimovsku, kde 
také dvě volební období půso-
bil jako starosta. Od roku 2004 
je členem krajského za-
stupitelstva. „Politikou 
jsem se zabýval amatér-
sky. Očekávám, 
že teď, když se 
jí budu věno-
vat profesionál-
ně, budu mít na 
ni více času, což 
je pro mne veli-

ce zajímavé a obohacující,“ ře-
kl radní Houška těsně po vol-
bě. Prvním náměstkem hejtmana 
byl zvolen stávající radní Václav 

Kodet (KDU-ČSL).

Vysočina • Neziskovky, které na Vysočině poskytují 
sociální služby seniorům a zdravotně postiženým, 
mají pro dotaci od ministerstva práce a sociálních 
věcí nová pravidla. Schválilo je krajské zastupitelstvo 
na svém minulém zasedání.

Soutěž obcí v třídění odpadů zná vítěze
Klání mezi obcemi nebylo samoúčelné ■ Na světě jsou důležité informace o tom, jak lidé v kraji k třídění odpadů přistupují

Vysočina • Lány, Dobronín, Velká Bíteš, Žďár nad Sá-
zavou. Tam žijí ekologicky nejsvědomitější lidé z Vy-
sočiny, jejich obce zvítězily v krajské soutěži v třídění 
odpadů My třídíme nejlépe. Obce soutěžily ve čtyřech 
kategoriích podle své velikosti, kritériem bylo množ-
ství vytříděného odpadu na jednoho obyvatele.

Data pro vyhodnocení byla po-
užita ze čtvrtletních písemných 
výkazů o vytříděném, využitém 
a odstraněném množství a dru-
zích komunálního odpadu, zasí-
laných jednotlivými obcemi spo-
lečnosti EKO-KOM, která soutěž 
spolupořádala. Vítězné obce zís-
kaly odborný zájezd s odpadovou 
tématikou do Vídně, poukázku na 
odběr kontejneru, diplom a upo-
mínkové předměty. „Společnými 
silami jsme nastartovali proces, 

který nese ovoce v podobě vybu-
dování technického zázemí Plánu 
odpadového hospodářství,“ popi-
suje další využití výsledků soutě-
že náměstek hejtmana pro životní 
prostředí Pavel Hájek (ODS).
Soutěž byla součástí informač-

ní kampaně k problematice třídě-
ní odpadů. Soutěžilo se také v do-
mácnostech vybraných měst, do 
kterých byly zaslány startovací 
balíčky. Do kampaně se zapojili 
i studenti středních škol.

Pavel Hájek (vlevo) předává ocenění starostovi Žďáru nad Sázavou. Foto: archiv kraje

SOUTĚŽ OBCÍ KRAJE VYSOČINA – MY TŘÍDÍME NEJLÉPE – CELKOVÉ POŘADÍ
Obce do 499 obyvatel 

pořadí obec celkem (kg/obyv.)
1 Lány 45,94
2 Důl 41,93

3 Karlov 41,54
Obce do 2.000 obyvatel 

1 Dobronín 30,64
2 Nové Veselí 27,82
3 Radostín nad Oslavou 25,45

Obce do 10.000 obyvatel 
1 Velká Bíteš 31,09
2 Polná 25,64
3 Luka nad Jihlavou 24,04

Obce nad 10.000 obyvatel 

1 Žďár nad Sázavou 23,35
2 Nové Město na Moravě 18,16
3 Havlíčkův Brod 16,05


